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SABADELLENCS
Semblança:
Aurora Tricuero i Oiler
Pere Font i Grasa

Retrobar l’Aurora després de tants i 
tants anys ha estât una satisfaccio 
d’allò més plaent. No, no és un pour 
parler d’antic company del periodis- 
me local. Ho die convençut corn estic 
que per un bon grapat de sabadellen- 
ques/sabadellencs fou una sorpresa 
escoltar-la al recinte de l’Àmbit 
Cultural d’EI Corte Inglés amb motiu 
de la presentació del seu llibre: 
"ADOPCIO: PARLEN ELS FILLS" 
(Ametlla Ediclons), amb iMustracions i 
idea de la coberta, del seu germà: 
Carles Tricuera i Oiler.

Com diuen els clássics, el nostre 
personatge encara manté el registre 
de la seva polida veu; tanmateix el 
ritme i l’estil del seu verb fácil. No ha 
canviat gens: Encomana la simpatia 
que traspuava quan s’obria el micro- 
fon. N’estic convençut que aquesta 
Aurora és la mateixa Aurora que qua
ranta anys enrera omplia hores i hores 
de programes radiofónics de la nostra 
EAJ-20 Radio Sabadell, situada 
damunt del Restaurante Cataluña, de 
la familia Palá, a la Rambla número 6 
(... primer pis de Tactual Zara, front 
TEuterpe). Més endavant, a partir de 
1971, va participar de la segona 
época de Temissora al carrer 
Convent.

Sí o no és la mateixa Aurora? No o 
sí ens T han canviat ?: No ho se pas. 
Ara és T eficient i professional biblio- 
tecária al serve! deis afiliats de 
TONCE. Anys enrera, fins no fa gaire, 
ella, i d’altres companyes, han enre
gistrât durant un grapat d’anys, cen- 
tenars, per no dir milers, de cassettes 
amb el text de llibres dels més presti
giosos autors, per tal que els cees no 
avesats en el braille puguin escoltar 
allò que no poden llegir. Això no ho és 
tot. Encara Thi trobo una nova I noble FOTOS: IM MA MAS
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actitud : En plena maduresa està impregnada d’un arreiat humanisme que l’ha 
portât ha escriure dos Ilibres, a involucrar-se encara més al servei del proísme. 
Potser tan sois és un impacte sobtat. O potser no.

El 19 de gener, davant de moites cares amigues i conegudes que omplien el 
recinte del tall británic de la Riereta, l’amic Joan Cusco la presentava talment com 
r Aurora que mai no ha oblidat les arreis sabadellenques, malgrat el seu éxode al 
barrí marítim.

És precisament a la seu de l’ONCE del carrer Calabria on mantenim aquesta llar- 
ga conversa l’endemá de la premierà Sabadell; on la gran quantitat de familiars, 
amies i veins que la vingueren a salu
dar, aixi corn el compromis de l’acte 
protocol-lari, nos ens permeteren relli- 
gar dues frases seguides.

Entro a la seu de l’ONCE. (Que ben 
aviat estrenará nou edifici ais terrenys 
de I’antic Canódromo Pabellón, a la 
Gran-Via - Paral-leí -  LIançà, a tocar 
Plaça d’Espanya ). Pujo fins el sisè pis.
SÓC puntual. L’Aurora m’està espérant 
a l’hora convinguda. De cop i volta el 
diàleg sorgeix espontani. No sembla 
una entrevista. Ni falta que fa.
(Disculpeu la franquesa). La xerrada la 
podem dividir en tres dels seus parà- 
metres professionals: Ràdio, ONCE,
Llibres. La conversa configura una 
sèrie de retails, d’ expressions que 
degudament embastadas i nuades s’a- 
dapten al gènere periodístio conven
cional. Ella que tantes entrevistes havia 
fet a la ràdio, ara, l’endemá de presen
tar el Ilibre ADOPCIO, la noto nerviosa.

Dolga cacofonia: Aurora, locutora, 
lectora, autora... Deixem-nos d’orgues i 
comencem per parlar deis orígens :

Valg Iniciar-me molt ¡ove, ais catone 
anys fent aparíclons al quadre escènic 
de Ràdio Sabadell. Era normal que 
seguís al meu germà gran, en Jaume, 
que ja hi participava. No recordo quina 
fou la primera obra. Eren papers petits.
Aquell grup dirigit per en Pere Perelló 
formàvem una colla d ’agosarats que 
s ’atrevia a radiar obres en rigorós 
directe. Timida per l ’edat i amb la natu
ral prudèneia, un dia que sortlrem dels 
estudis per representar el Tenorio,
"cara al público", a Tescenarí de la 
Joventut de la Parandola, quan anava per entrar no vaig gosar dir que era una de 
les artistes. Recordo que el paper de Doña Inés el felá la Carme Anadón; de Don 
Juan... o potser de Luis Megias?, en Joaquím Eau, i jo dAna de Pantoja, la criada 
que parla a través de la finestra. Es a dir, que no se’m vela físicament, tan sois 
recitava des de dins del decorai. Per la timidesa al no dir-li a l ’acomodador que 
era una de les que sortien a Tobra, vaig preferir comprar una entrada a taquilla i 
accedir al pati de platea. Essent Thora de començar i com que no apareixia per

enlloc, des de Tull del teló la Inés 
Altisen em va veure asseguda entre el 
públic. No cal dir que em vingueren a 
"rescatar” i en passar peí costal de Ta- 
comodador, va dir-me: "Maca, perqué 
no m ’ho has dit que eres una de les 
actrius?



38
38 SABADELLENCS

Aleshores, entres a Ràdio Sabadell 
com a component del quadre escènic 
i no com a locutora ?

En eliminarse el quadre escènic es 
quan em quedo de locutora. En princi
pi valoren la veu per ter falques publi- 
citàries, i de seguida programes i 
espais informatius. En una emissora 
patita - no oal que t’ho recordi - tothom 
fa de tot. Sense adonar-te’n et conver- 
teixes en un “tot terreny" de la profes- 
sió. Amb els anys, dei que n’estic més 
satisfeta és dels informatius, de les 
moites entrevistes que he arribat a fer, 
aixi corn dels programes tipus magazi
ne. Recordo... ufi fa tants anys.
Recordo... per exemple, aquell 
“Telemusical 2327” , mira si en fa de 
temps, que els números testifiquen 
que el telèfon de Ràdio Sabadell encara era de quatre xifres... brucava la gent, 
demanaven una cançô, un dise per dedicar-lo a una familiar o amie. Inoblidables 
ague Ils estudis de la Rambla. Ho compaginava amb una altre feina fins que ens 
van posar en plantilla. L ’any 1971 aixequen nous estudis al carrer Convent, al 
solar que en queda de Tantiga casa pairal del Dr. Buxô. Semblava que allí tot 
havia d ’anar prou bé, donada la modernitat dels elements tècnics i d ’una estruc
tura més professional. En principi tot rutilava, fins que es va comprar una máqui
na que ho foia tot: Un aparell que emmagatzemava programes i que per si sol els 
llançava a T èter. Una historia passada que no cal remoure, però que va motivar 
la reducció de plantilla. En quedàrem ben poes. Em sembla mentida com vaig 
poder aguantar fins l ’any 1985 que és quan marxo. Fou un trencament méditât al 
que II venia donant voltes des d ’anys enrere. Mai no m’he penedit de continuar 
font de locutora a altres emissores barcelonines; corn ara Ràdio Miramar i Ràdio 
Barcelona...

Encara que convençuda, aquest trencament en un moment o altre et portava 
records inoblidables.

Estava tan arralada a Sabadell, que en principi el trasllat a Barcelona em va cos
tar una mica. Havien estât molts anys de treball a l ’emissora, moites actuacions a 
La Joventut de la Farándula. Ara mateix estic contenta de que torni a funcionar 
una emissora que porta el nom de la ciutat. Que s ’hagi récupérât la trad ició 
radiofònica que tan ens havia costai de tirar endavant gràcies a l ’esforç de molts 
persones. Tots, tots, tots I totes li vam posar allò que se’n diu “toda la carne en el 
asador”. Em va saber greu que se n ’anés en orris i que durant un grapat d ’anys 
ningú de la ciutat no pogués escoltar una veu amiga. No puc deixar d ’esmentar 
aquells amb els quais convisquérem ais estudis de la Rambla o del carrer 
Convent: Maria Illa, Víctor Barahona, Pepe Sánchez, Paquita Holgado, Rosa 
Maria Antonio, Joaquim Gorgori, Felix Benito Guitart, Joan Maria Solò, Roberto 
Puig, la Francesca, administradora; en Blas, el conserge...i moltissims més que 
involuntariament oblido. Encara recordo l ’emoció que sentirem en rebre la prime
ra unitat móbil.

Sempre s’ha dit que Terror que va portar al fracás i posterior tancament de 
Ràdio Sabadell, va ser Tintent de copsar una audiéncia més enllá de la comar
ca. Aquell insistent i balder esforç per penetrar dins el mercat de Taudiéncia 
de la capital.

L’ audiéncia local i comarcal era extraordinària. Després es va voler anar més 
Iluny amb Radiocomarcas Catalanas i buscar audiéncia de Barcelona. Cree que

si Ràdio Sabadell s ’hagués limitât a 
continuar essent el que era, mai no 
hauria tancat. Era del tot impossible 
competir amb les emissores de la 
capital. Trobo que tenia suficient enti- 
tat per sortir endavant per ella sola 
dins Tàmbit natural que li pertocava. 
Tenim l ’exemple d ’a I tres mitjans locals 
que sobreviuen de manera digne 
sense nécessitât d ’anar més enllá del 
terme local o comarcal..

Pariem d’uns programes on la Men
gua emprada era el castellá. En el 
teu cas, com en tants d’altres 
col-legues, coincideix amb la recu
perado del catalá. Com vius aquest 
canvi?

Efectivament, calla parlar en castellá 
per imperatiu legal. Els informatius del 
migdia i del vespre eren connexions 
amb el “parte” de Radio Nacional de 
España. Les úniques noticies locals 
consistien en la relació de l ’agenda 
local d ’actes recreatius, culturáis, o 
notes enviudes per l ’ajuntament. De 
mica en mica en els programes amb 
participació deis oients es produí un 
canvi: preguntávem en castellá i 
alguns et responien en catalá. Tot ple- 
gat era força incongruent. No podia 
ser que el programa “Festa de sarda
nes” durant un grapat d ’anys la locu- 
ció fos en castellá. De mica en mica la 
parla catalana s ’anà introduint fins a 
ser del tot normal. Recordo aquellos 
entrevistes en profunditat que vaig 
tenir el goig de portar a terme durant
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1.692 MENS ADOPTAIS A CATA
LUNYA L’ANY 2004

Les adopcions internacionals 
augmentaren el 49,9% durant 
I’any 2004 a Catalunya, segons les 
declaracions de Rosa Maria Ber
trán, directora de l’Institut Català 
d’Acollida i Adopcions. El total d ’a- 
dopcions de nens I nenes estran- 
gers fou de 1.562, a més de 130 
de tôt l’Estat espanyol. D’altre 
banda, la petició d ’adopcions 
internacionals foren 3.168, un 
7,79% més que l’any 2003.

Segons la mateixa font, el creixe- 
ment espectacular que han regis- 
trat les adopcions en eis darrers 
quatre anys ha arribat a quatripli- 
car la xifra. També ha expressat 
corn la desmitificacié I la normalit- 
zacié de l’adopcié, podria ser un 
altre dels factors de l’augment 
registrat, afegint-hi que l’adopcié 
no és una moda dels darrers 
temps.

Per ùltim, l’estadistica de l’any 
2004 també cita que de les 3.168 
peticions abans esmentades, 
s’han atorgat certificats d ’idoneï- 
tat, despres d ’un estudi psicoso- 
cial dels demandants, que permet 
l’inici del tràmit d ’un total de 2.259 
certificats, és a dir, el 34,4%

Aquesta nota de premsa recolli- 
da dels diaris el 28 de gener, 
reforça l’opinié de l’Aurora Tri- 
cuera, quan expressa eIs problè
mes per adoptar nens o nenes 
espanyols (nomes 130 en un any).

Sant Rere, 22 • Tel. 93 726 19 59 
SABADELL



40
40 SABADELLENCS

molts anys: “Fem-la petar”, era el nom. Qué quina és la persona més important 
que he entrevistat? Per mi tan important és la Pepata del mercat com la Montserrat 
Caballé. Mai no m’ha agradat el periodisme ‘de higadillos" ; es a dir, de sang i 
fetge. No, aquest no ha estât mai el meu astil. M’agrada que l ’oient, o la persona 
que llegeix, sigui prou intel-ligent per entendre el diàleg. Ha d ’haver-hi complici- 
tat entre el que parla I el que escolta. Aquesta complicitat s ’estableix quan hi ha 
un grau d ’intel-ligéncia per part de tots. És bàsic que la gent comprengui quan II 
han volgut vendre una ironia o quant li han volgut transmetre més seriosament el 
missatge. Continuo essent fide! a la ràdio. Cada vespro l ’escolto una bona esta
ña. Trabo que hi ha gent que ho està font força bé I d ’altres que no en tenon ni 
idea. Abans, amb el micréfon oberi eres conscient que l ’audiéncia mereixia un 
respecte; ara m’adono que molts no es tallen I si Than de dir molt grossa, dones... 
la deixen anar. Considero que es pot parlar per la ràdio sense necessitai de dir 
“tacos" ni paraules malsonants.

Amb la democràcia els informatius superen la programació d’entreteniment, 
es treballa amb més llibertat: Creus que realment és aixi?

Com et dola, abans tan sols podios llegir noticies oficiáis o agendas locals. 
Existia la censura. Actualment s ’ha arribat a un moment en que la informació està 
influenciada per qui és Tamo de Temissora. Aixé ens porta a plantejar: On és la lli
bertat informativa Creo que hi ha molts professionals que parlen i s ’expressen 
des d ’una llibertat personal. D’altres, però, els noto encotillats per la pròpia 
empresa. Creo que aixó també va amb la personalitat de cadascú. VulI dir que hi 
ha persones que si han de Iluitar o discutir amb el director sobre el que han de dir 
o comentar, se la juguen,. La televisió? No, la televisió no ha taliat el progrès de la 
ràdio. Gens ni mica. La ràdio sempre tindrà una màgia impagable: la imaginaciò 
de la gent.

Parlem del teu treball a la ONCE. La teva sorpresa en saber que la pròpia veu 
donará sonoritat a molts llibres; obres cabdais de la literatura universal que 
escoltaran persones que no poden llegir.

Després del meu pas per vahes emissores barcelonines, rebo una oferta fins 
aquell moment ignorada i insòlita: Llegir llibres per cees. N’he arribat a gravar 
centenars, per no dir milers: En catalá i castellò; des de Force! a Saramago; de 
Joyce a Fia; d ’lsabel Clara Simó a Vázquez Montalbán. Una faina que durant anys 
m’ ha omplert molt i molt. Llegir per un públic que no veus...com a la ràdio ! Un 
públic que és agraít, que troba en la teva veu el missatge sonor de fautor. Saber 
que estás fent companyia amb la interpretació del diàleg de Tobra, t’omple com 
a èsser humà. No caiguem en cap apriorisme: El ceo és una persona normal. Si 
perden la visió d ’adults, la lectura ha de continuar essent un dels plaers de la 
vida, un consol molt gran. En canvi la majoria de cecs de naixement prefereix lle
gir en braille. Al cap d ’uns anys de gravar, vaig quedar-me aquí a la biblioteca. 
Una feina que m’encanta perqué tens el tracte directe amb el públic. Disposem 
de més de quatre mil llibres, que per cada exemplar representen set o vuit mil oin
tes. Al marge d ’un nombre semblant en braille, a més de la biblioteca central de 
TONCE a Madrid que és molt més extensa. No, no enyoro la ràdio. Durant els pri
mers anys vaig coTlaborar amb Radio Salud fent cròniques des de TONCE dins 
del programa “Solidaridad”. També he presenta! les successives edicions deis 
premis Roo Borona! que es reparteixen al foyer del Liceu. M’agrada molt el trac- 
te humà directe amb els cecs. La majoria de la gent considera que formen un món 
apart, quan son iguals, iguals que nosaltres amb un handicap físic. Tots plegats 
hauríem d ’entendre que en qualsevol moment de la nostra vida estem exposais a 
patir una minusvalidesa. De vegades sembla que la gent aixó no ho sàpiga. La 
societat la conformem tots: homes i dones. En cap cas: minusvalids i no minus- 
valids.

Aquesta experièneia tan enriquido- 
ra humanament, suposo que et va 
animar a escriure el teu primer Ilibre: 
“Lo  tien en  c la ro : la  vida co n tin u a”, 
éditât per Sirpus 2002.

Fer tal que la gent entengui que els 
cecs són iguals que nosaltres. Bons i 
dolents; confiais o malfiats, talment 
com el comú de la gent. Hi ha de tot! 
Naturalment que un cec que ven 
cupons i Tatraquen es torna descon- 
fiat. Arriban! a una série de planteja- 
ments semblants sobre la presumpte 
raresa deis invidents, se’m va acudir 
fer un Ilibre d ’entrevistes. Vaig selec
cionar un total de vint-i-dues perso
nes: cecs del néixer; per accident; per 
alguna patología o d ’altres que perden 
la vista progressivament. L ’experién- 
cia fou positiva: per la bona acollida 
del Ilibre després de mantenir uns dià- 
legs en profunditat amb els seus 
auténtics protagonistes, com també 
per representar un aTlicient més en el 
desenvolupament personal.

Després d’aquesta primera expe- 
riéncia et planteges dur a terme un 
treball semblant sobre un tema que 
fins no fa gaires anys era tabú: 
L’adopció. I ho enfoques des del 
punt de vista deis filis. D’aquí sor- 
geix précisément el nom concret del 
teu escrit original: “A d o p c ió : p a rle n  
e ls  filis”, que després de romandre 
un cert temps inédit ha estât publicat 
recentment per “A m e tlla  e d ic io n s ”.

Hi ha molts llibres que parlen de Ta- 
dopció, des del punt de vista deis met- 
ges, deis psicólegs, deis pedagogs, 
inclosos els deis pares. Cap d ’ells 
deixa clara Topinió deis filis, deis 
adoptais, dels protagonistes, en defi
nitiva. Em vaig fer la pregunta: Els fills, 
tenen alguna cosa a dir? Se’m va ocó- 
rrer posar-me en contacte amb TAsha 
Miró, que em convidó a una xerrada 
sobre el tema. Després una amiga em 
va parlar d ’un fill de TEspinás... I 
entrant en contacte amb associacions 
i entitats vaig arribar a seleccionar 
onze entrevistes, onze persones que 
em van obrir el seu cor tot explicant 
Texperiéncia de les seves vides. A 
totes elles i el Is els estío molt agraída. 
El de Tadopció és un tema que cal que 
se’n parí i. S’ha de perdre la por a Tho-
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ra de tractar-lo. De fet hi ha un interés creixent. Ei meu iiibre, per exempie, ha 
coincidit amb un aitre d ’escrit per dues periodistes.

Un dels ternes que és força comentat sol ser el fet que moites parelles solen 
adoptar canalla de fora, mentre que aquí; a Catalunya i a Espanya hi ha infants 
que es podrien adoptar.

Un nen, una nena, per adoptar tan és que sigui de Guinea com d ’ Haití... com 
d ’aquí. És una criatura que necessita i ’escaif d ’una famíiia i s'ha d'adoptar. Però 
ia tegisiació espanyoia no obre massa ia mé per i'adopció. Aquí sovint es troba un 
nadó abandonat en un portai o dins d ’un contenidor, fet que dissortadament 
passa sovint. En favor seu hi ha -posem per cas- cinc-centes pareiies disposades 
per adoptar-io i no ho aconsegueixen. Només que hi hagi un famiiiar iiunyé, que 
tan sois es iimitaré a anar-io a veure ai centre d ’acoiiida durant motts anys, ja 
ningú no ei pot adoptar. Passa ei temps, es fan grans i divuit anys passen de 
seguida. És un nadó, ara un jove, ai que ii han taiiat Íes aies. Vuii dir amb aixó que 
em sembia bé que s’adoptin nens de fora; un ser humé és un ser humé sigui d ’on 
sigui, però també cai donar oportunitats a ia gent d ’aquí. Aquetia mania tan arre- 
iada oficiaiment d ’obiigar a ia mare que ha iiençat ei nadó a les escombraries a 
recuperar-io de manera forçada, perqué no donar-io en adopció a una famíiia, si 
ia mare bioiógica ha intentât desprendre-se'n de manera brutai? Vuii anar més 
eniié: Casos com ei d ’aquesta dona que ha voigut ser mare ais 67 anys; perqué 
no adoptava un nadó quan en tenia 47? Havent-hi nens, éssers humans ja creats, 
perqué posar-te i ’esperma d ’un senyor que no coneixes de res i portar ai món 
nens a ia carta? Jo penso que si una pareiia te ganes de donar carinyo, i miiers 
de nens necessiten rebre’i, perqué ets ho neguem? L ’attre tabú de moits humans 
en preguntarse: i si ei nen adoptat ens surt maiament? Demanaria que es fessin 
ia mateixa refiexió quant ei fiii naturai és recent nascut. Oi que de gran també pot 
ser dotent, convertirse en una mata persona! Ens podem divorciar de ia pareiia; 
divorciar-nos deis fiiis, no. És un compromis, un vinote indestructibie.

Dels cees a I’adopció: no has canviat gaire la temàtica social. Sempre et 
mous dins I’ àmbit humanístic .

Sí, efectivament, m’agraden tes qüestions sociats perqué trobo que ia gent hem 
de mirar d ’ entendre’ns i no de crispar-nos continuadament eis uns amb ets attres. 
Creo que i ’agressivitat que de vegades es paipa entre ia gent, ve donat per ia 
forma de ferpoiítica, de ia tergiversació de i ’opinió. Una cosa és ia reatitat tai com 
i ’expiiquen eis potítics i t’aitre com eis arriba i com ia interpreten ets ciutadans. Eis 
mitjans de comunicació han de servir per trencar ttances en favor de mottes 
coses; per anar eixampiant ei ventati de ia democrécia i de ia convivéncia. No 
sempre es així. Sembia mentida que es puguin escottar grans mentidas a través 
deis mitjans, i que es permetin deixar anar segons quines bastieses des de deter
minadas cadenas. La gent ens hem de comunicar més. Cai tiimar aitò que ens 
separa i aprofundir en aitò que ens pot acostar.

Després d’aquest Ilibre sobre l’opinió dels filis adoptats, tens al cap algún 
altre treball ?

Tino una novei-ia començada i aparcada. No sé si t’arribaré a pubticar mai. He 
escrit bastante contes curts, aiguns aparegueren pubticats precisament a QUA- 
DERN ja fa temps. M’agrada que ta narrativa que esche inciogui sempre una dosi 
d ’ironia. Si, ostie animada per continuar escrivint. Potser acabar ta novei-ia. Potser 
crear uns quante contes més per fer-ne un petit iiibre. També em voita pei cap fer 
entrevistes a dones actives de més de seixanta anys. Una aitra cosa és que des
prés puguis pubiicar-ho. Em sap greu invoiucrar-hi a gent disposada a expticar- 
me ta seva experiéneia; que personaiment mi esforci en et redactat finai i que, ai 
cap i a ta fi, resti i ’originai amagat ai caiaix. Aquest és ei gran diiema.

Com veus, com recordes Sabadell 
des de I’ eixampla barceloni ?

Ja ho saps: Vise ai barri maritim... 
ironies apart, trobo que Sabadett ha 
crescut mottissim. Una ciutat de ia 
que mai no hauria pensât que un dia 
tindria Et Corte tngiés; hi ha estât pre
cisament ai seu Àmbit Cutturat on amb 
motiu de presentar ei iiibre "Adopció: 
Parten ets fiiis’’ he pogut saiudar a una 
cotta d ’amies i amigues que feia un 
munt d ’anys que no satudava. Ha 
estât una aiegria de tornar-nos a 
veure. Persones que en un temps pas
sât haviem confraternitzat dins et 
marc d ’una sincera amistat. Recordo 
ei “meu” carrer Puigeerdà, La Ptaça 
Vaiiés de ia infantesa, quan era una
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gran plaça a bans d ’enxiquir-la on 
jugàvem tota la canalla del barri; entre 
élis eis meus germans Jaume I Caries. 
Del poeta amie de casa, en Ramon 
Moix, que casi sempre conversant 
amb eIs meus pares, en Jaume I la 
Madrona, trela el tema de la pèrdua 
del Bosc de Can Feu. En menor esca
la jo també pue dir que en el temps 
present hem guanyat el Parc 
Catalunya; que per més bonic que el 
trobem, no fa oblldar aquell Bosc que 
ara només tenim en Imatges. A la 
meva joventut, Sabadell era una clutat 
que I’estimava I la patla. SI cal parlar 
d ’alguna de les coses positives, dirla 
que hi ha molta gent que treballa per la 
clutat de manera altruista en nombra
ses entitats socials I culturáis. NIngú 
no ens pot negar el carácter partlclpa- 
tiu deis sabadellencs I sabadellen- 
ques. Una clutat que és referéncla 
mundial de la paleontología grácles al 
doctor Miguel Crusafont. Una clutat 
que a donat I està proveint a Catalunya 
de molts artistes plàstics o teatrals... 
En fl, viso a l ’Eixampla barceloní I 
sovint penso en Sabadell.

En definitiva, a partir de l’any 1985 
la Ciutat Comtal acuii en adopció 
voluntària, una professional ja for
mada i adulta: Aurora Tricuera i 
Oiler; que des d’aleshores no ha 
pogut, o no ha volgut, esborrar cap 
deis paisatges de les seves pági- 
nes viscudes durant la infantesa i la 
primera joventut. Com aquell que 
diu: Encegada d’amor per una ciu
tat que com Sabadell encara la 
recorda.

Espero que la seva veu, i la de la 
resta de companys i companyes 
que un dia fórem aprenents de 
ràdio a la vella/bella EAJ-20, resti 
enllaunada a l’arxiu sonor munici
pal. Premeu el botó imaginan i 
segur que escoltareu l’Aurora, fent- 
la petar amb algún personatge.

Del que sí n’estic convençut, és 
de com retruny el ressó de la seva 
veu dins la cassette de milers de 
venedors i venedores del cupona- 
zo] agraí'ts lectors, empedreí'ts 
mémorialistes de les millors obres 
de la literatura universal. ^

Ju d it M as có .- És bo conélxer les 
opinions dels fills adoptais, saber 
qué en pensen ells matelxos del 
tema, d ’aquí ve la Importància d ’a- 
quest llibre. Les histories sinceres 
que conté commouen I porten a la 
reflexlé, una reflexió molt necessària, 
tant pels pares adoptius com pels fills

A u ro ra  T ric u e ra .- Agrai'ment; Als 
meus oncles Salvador Oller I Carme 
Beltran I als seus fills, els meus 
cosIns. A tots els qui, com ells, han 
demostrat que el fort lllgam de l ’afec- 
te no necessita de la biología pròpia 
per a formar una famílla.(Els tiets de 
l ’autora van adoptar tres filis)

M o n ts an t F ran q u e sa .- Tenia hores 
quan m’adoptaren (...) M’ho van dir quan tenia cinc anys, quasi sis. Des d ’a- 
quell moment eis vaig odiar I a mesura que m’anava fen gran la meva rebel-lió 
augmentava. Eis he dit paraules molt dures de les que ara em penedeixo. Crée 
que ho hagués encaixat mlllor si m’ho haguessin dit de més grandeta.(...) En la 
celebracié del meu darrer aniversarl a un restaurant m ens vam aplegar més 
de cinquanta persones. Vaig voler demanar perdo als meus pares devant de 
tota la familia perqué els he fet patir molt. Els estimo, estic disposada a canviar 
i vaig voler dir-ho al arribar a la meva mejoría d ’edat. Tots ens vam emocionar, 
especialment l ’àvia.

A s h a  M iró .- Si et canvien el nom és com si et prenguessin la Identität com a 
persona (...) L ’Asha és partidàrla de l ’adopció. Li agradarla tenir fills però 
també està disposada a adoptar (...) Aquesta opeiò és una meravella ja que 
cobreix unes necessitats molt importants. La dels pares que volen fills I la dels 
fills que necessiten uns pares. També hi ha parelles que, encara que en puguin 
tenir, adopten perqué pensen en eis milers de nens que necessiten l ’afecte 
d ’una familia. (Asha Miró és autora dels Ilibres: La filia del Ganges —La 
Magrana—, en castellà éditât per Lumen )

Jo an  P a z .- Parir una criatura no hauria de comportar cap dret. Criara una per
sona, estimar-la, educar-la, la capacitaciò moral de poder dir-li segons quines 
coses, tot això només ho dona l ’afecte. La Ilei de vegades provoca situacions 
molt dificils, per exemple; que un nen que ha passai anys amb una familia d ’a- 
collida hagi d ’anar després amb la biològica. Penso que això és una doble 
moral. Volen quedar bé amb tothom I l ’Cinic que aconsegueixen es desestabi- 
litzar el nen. (...) Sòc de color dins d ’una familia bianca. El meu procès evolu- 
tiu ha estât desigual i poc normal. El meu pare es va morir quan jo només tenia 
quatre anys, amb vaig criar amb la mare I l ’àvia. Als catorze anys se’m va 
declarar una miastènia que, entre altres coses, em priva de menjar bolets I de 
heure cava. Sòc totalment atipie. Un català que no pot menjar rovellons ni 
beure cava I a més de raga negra.(...) A mi no m’ha marcai el fet de ser adop
tai i vull dir a tots els que ho sòn que no han de permetre que els afecti perqué 
si no es desprenen aviat d ’aquesta sensaciò se’n ressentiran tota la vida.


